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Introduction



James V was born on 10 April 1512. He became king following the disastrous Scots defeat at the Battle of Flodden on 9 September 1513 aged just seventeen months, and he was finally able to rule in his own name, freely choosing his own government, from June 1528 when he was sixteen years old. (This despite two earlier formal declarations of the king being of full age in 1524 and 1526, both designed simply to legitimise changes of government without literally giving the king power for himself.) This makes the minority of James V, 1513– 28, one of the longest periods during the Stewart Dynasty when there was no adult monarch. Comparable to the earlier minorities of James II (1437–49) and James III (1460–9) and foreshadowing the later minorities of Mary, Queen of Scots (1542–60) and James VI (1567–78), that of James V was both unusually complex and particularly notable because of the European context of the early sixteenth century.


The study of minorities gives an opportunity to focus on the development of crown–magnate relations in periods when the balance was not tipped in favour of an aggressive or expansionist adult monarch. Understanding the needs and desires of the Scottish political community at times when power was exercised by regents in the absence of an adult monarch is important precisely because it allows a clearer understanding of what those desires actually were: essentially, stability, security and justice.1


The minority can be broken down into six separate periods, broadly characterised as the English interest under the Queen Mother, Margaret Tudor (1513–14); the French interest under the Duke of Albany (1515–17); the rivalry of the Hamilton and Douglas families (1517–21); the European interest (to 1524); the Scots in control of their own destiny (from 1524) and finally the Douglas family domination (1525–8).


The ‘Union of the Thistle and the Rose’, celebrated by the marriage in 1503 of James IV of Scotland to Margaret Tudor, daughter of Henry VII and sister of Henry VIII, had always been likely to bring Scottish and English interests more sharply into focus on each other. The long-term Scottish alliance with France meant that there remained a potential for tension. James IV’s reign had seen an increasingly self-confident Scottish king make an effective mark on European affairs. The sudden reversal of Flodden and accession of the young James V did not reduce this European interest in Scotland. Alternative visions of Scotland’s future government were embodied in the persons of two people: Margaret Tudor, James V’s mother, and John Stewart, Duke of Albany, the king’s nearest adult male relative. Margaret Tudor, as Queen Mother, was perceived to be acting in the English interest and to be promoting Anglo-Scottish alliance. John, Duke of Albany, son of the late brother of King James III, who had been born and brought up in France (‘The Scot Who Was A Frenchman’2) was perceived to be acting in the French interest. The reality was, inevitably, more complex.


Albany’s freedom of manoeuvre as Governor of Scotland through three visits to the country of his heritage (1515–17, 1521–2 and 1523–4), was throughout actively constrained by the duty he owed to Francis I, king of France. He was considered such a significant figure in the Anglo-Franco-Scottish triangle that latterly his movements were the subject of secret clauses in the Anglo-French Treaty of the More in 1525 designed to prevent his return to Scotland.3 Particularly during his first period of residence in Scotland, however, from 1515 to 1517, Albany actively and successfully sought to bring good government to Scotland and to represent its best interests, leading to the conclusion of the Treaty of Rouen between Scotland and France in 1517.4


Margaret was initially acceptable as a figurehead regent for her son, but as she began to seek more substantive power for herself, her ability to carry sufficient numbers of the Scottish magnates with her rapidly waned. Her second marriage to Archibald Douglas, 6th Earl of Angus, in the late summer of 1514 quickly turned disastrous for her, not only politically (no longer seen as a figurehead), but also personally because much of the rest of the period to 1528 was spent in acrimony and subsequent divorce. By 1524–5 when Margaret enjoyed a brief second period of regency, it was difficult for all but a few of the most knowledgeable insiders to the Scottish political community to realise that she no longer represented the English interest, which Cardinal Wolsey and Henry VIII believed would be more effectively promoted by Angus.


This was a period when the grand gesture was becoming a significant feature of European relations. The Field of Cloth of Gold, when Henry VIII and Francis I met, took place in 1520.5 The competitive natures of Henry, Francis and the Emperor Charles V had very real effects on Scotland. When Francis announced his presence on the international stage with his victory over the Swiss at the Battle of Marignano in September 1515 it reinforced Albany’s hand as Governor of Scotland in pushing for a renewed Franco-Scottish alliance. Equally impactful was Francis’s decisive defeat at the Battle of Pavia in February 1525 at the hands of Charles V’s forces. This ensured that the Scots could no longer look to the French for support, helped to ensure that Albany could not return to Scotland even if he and the Scots had wished it, and ensured that the Scots would increasingly look to alliance with England.


The Scots were themselves sought out at times for aid, most notably by Christian II of Denmark in his troubles with the Swedes in 1518–19, and again around the time of his deposition in 1523 by his uncle who became Frederick I. It was one of the signs of growing disaffection between the Scots and Albany at that time that, while the former had been sympathetic to Christian II, in 1523 Albany was noticeably more friendly towards Frederick. The Scots royal family had close ties with Denmark – Margaret of Denmark was James V’s grandmother (having married James III in 1469) – but it is a useful reminder of the Scots’ strongly international ties that, even at the time of the Douglas–Hamilton rivalry in 1518–19, Scotsmen were being sought to fight in Denmark and being offered remissions to do so.6


This was also an age when correspondence (and its survival in the modern record) was very widespread. Diplomats in many parts of Europe discussed Scottish affairs and their impact on wider relations between the Great Powers. Albany not only had particularly close relations with the French king and court, but through his wife’s family, also had influence with Rome and the papacy – something that Margaret eventually benefited from in seeking her divorce from Angus. Rumours are more often to be gleaned from the diplomatic exchanges than hard facts, but they nevertheless give useful insights into events that were considered worthy of notice.


The Scottish magnates were at times left to their own devices during the minority, especially in the period of relative Anglo-French amity between 1517 and 1521. The two most prominent families in James V’s minority were the Hamiltons and the Douglases. The Hamiltons were headed by James Hamilton, 1st Earl of Arran. An inconstant man, Arran had claims of his own to the Scottish throne as the son of Mary, sister of James III. Arran acted effectively as deputy regent for Albany in the period 1517–21, despite having taken up arms against him not long after Albany’s first arrival in Scotland, in the obscure Battle of Kittycrosshill in 1516. The Douglases were headed from 1514 by Archibald Douglas, 6th Earl of Angus. Although Angus had no claim to the throne himself, his marriage to Queen Margaret made him James V’s stepfather, and his ambition propelled him to the front rank of the Scottish government. He was prominent when challenging Arran’s authority in 1520 in a skirmish in the High Street of Edinburgh, colourfully described by the later chronicler Robert Lindsay of Pitscottie as ‘Cleanse the Causeway’.7 Later, Angus was able to return from exile with English support and regain primacy, particularly dominating the final period of the minority from 1525 to 1528.


There were other prominent magnates, though mostly on a more local basis. Colin Campbell, 3rd Earl of Argyll, was most frequently named as Lieutenant in the West, as was Alexander Gordon, 3rd Earl of Huntly in the North, until his death in 1524 leaving an under-age heir. His place as northern leader was taken thereafter by James Stewart, Earl of Moray. The Borders remained unsettled throughout the period, with Lord Maxwell as Warden of the West Marches, and Angus often in the Middle and East Marches, being criticised by the English for not keeping days of truce and not clamping down sufficiently on raiders. In the first period of Albany’s rule, Alexander, 3rd Lord Home, caused particular difficulty, ultimately becoming the only magnate (with his brother) in the minority to pay the ultimate penalty of execution in 1516. Local rivalries often dictated which side a family supported at the national scale. Thus the Ayrshire rivalry of the Cunninghams and Montgomeries was reflected in the fact that, as Hugh Montgomery, 1st Earl of Eglinton, was most often active as a Hamilton supporter, Cuthbert Cunningham, 2nd Earl of Glencairn, was therefore most often a Douglas supporter. One other magnate who cut a significant figure was John Stewart, 3rd Earl of Lennox. With claims to the throne (as Arran’s nephew and likewise descended from Mary, sister of James III), Lennox was the man to whom James V turned in the summer of 1526, aged 14, when he first sought to escape from the unwelcome tutelage of his stepfather, Angus. Offered a bond by the king which promised Lennox the position of chief counsellor, controller of all grants of office and benefices,8 if he would help the king escape from Angus’s domination, Lennox took up arms only to be defeated and killed in a battle near Linlithgow in September 1526.


These ‘action highlights’ (Kittycrosshill, execution of Lord Home, Cleanse the Causeway, Linlithgow, etc.) have formed the focus of most previous writers’ engagement with the minority of James V. They tend to mask the frequently repeated, more prosaic interests and demands of the majority of the Scottish political community for stability, security and justice. At times, especially in 1516–17 and again from 1525, the council that was responsible for carrying out the business of the Scottish government was very largely dominated by settling petty domestic land disputes. Good government was seen to be delivered through the giving of impartial justice and the ability of all claimants to have their cases heard. It is notable that the majority of the council in the last period of the minority to 1528 would go on to become the first Senators of the College of Justice when it was formally founded in 1532.9


The conclusion is that government did not stagnate in the absence of an adult king, but the development of centralised control was checked. Attempts at the aggressive assertion of royal authority by adult monarchs of the Stewart Dynasty were hindered, as in the case of earlier Scottish royal minorities, and a greater balance between the interests of crown and magnates restored.









CHAPTER 1


Margaret Tudor: The English Interest, 1513–1514


Reaction to Flodden


A rumour of the disaster at Flodden had already reached Edinburgh on the day after the battle. The presidents (deputy-provosts), together with the town council acting on behalf of the provost and baillies, did not dare ignore the potential danger and ordered: ‘that all maner of personis nychtbouris within the samyn have reddye their fensabill geir and wapponis for weir, and comperit thairwith to the said presidentis at jowyng of the common bell, for the keiping and defens of the town aganis thame that wald invaid the samyn’.1


The news was sufficiently serious for them to order that nobody be seen publicly grieving, while prayers were to be said in St Giles’ Kirk for the king and his army. Despite their protestations that this activity was based on rumour alone, ‘of the quhilk we undirstand thair is cumin na veritie as yit’, few can have doubted that confirmation of the news of a serious defeat at the hands of the Earl of Surrey’s army would soon be received.


Henry VIII heard of the great victory less than a week later at his camp at Tournai. He was able to report the news to his ally, Massimiliano Sforza, Duke of Milan, choosing to regard his victory as divine retribution on the Scots for their perfidy, and that of James IV, who made war in defiance of the treaty between England and Scotland. James had chosen to forget the ties which made them allies and brothers-in-law but, ‘at length, the Almighty, avenging the broken treaty, gave victory to the English’. He added a postscript with the news of the English certainty that they had found James IV’s body among the dead.2


The rumours of the defeat, and subsequently of the scale of the defeat, went round Europe for several weeks after the first report was made. By 1 October 1513, Cardinal Bainbridge, the English representative at Rome and the Spanish and Imperial ambassadors were confident enough of the reports of victory to light celebratory bonfires.3 The news nearer home was more detailed and a letter sent to Venice from England on 29 September included a list of the dead. The difficulty of rendering the Latin names to their Scottish equivalent adds to the problem of the writer’s unfamiliarity with Scottish names. It is now difficult to judge to whom references are made in several cases, but the main point to be gathered from the list is clear: the scale of the defeat was shattering in terms of losses of the leading men of the country. The list included thirty-four laymen and six spiritual peers, headed by Alexander Stewart, archbishop of St Andrews, as well as the king himself.4 It was not surprising that the same letter could refer to the only four lords left alive in Scotland.


The result of the ‘unhappy feild of Flowdoun’ as Bishop Lesley described it in his ‘History of Scotland’,5 had soon been confirmed in Scotland by those who returned. A general council convened at Stirling on 19 September 1513 to arrange for the immediate coronation of the new king, James V. The inaccuracy of the above suggestion that only four lords remained in Scotland capable of carrying on the government is immediately apparent. This council meeting was attended by twenty-three lords, including twelve spiritual peers and eleven lay peers, augmented to twenty-eight three days later. No fewer than thirty-three lords were ‘ordanit be the generale counsell to sit apoun the daily consell for all materis occurrand in the realme or ane sufficient parte of thaim’. The chances of maintaining such a large gathering of lords were not great and this was acknowledged by the addition of the phrase, ‘and evir thre spirituale and thre temporale of thir as it lykis the queyn to command’.6


Six councillors was a more realistic figure for constant attendance than thirty-three, but the latter figure reflects the recognition of the opportunity to influence government among the lords. Some may have been selfless patriots; most were undoubtedly attracted by self-interest.


The Coronation of James V: Margaret’s Regency


James V was the only surviving child of the five which Margaret Tudor had so far borne to James IV.7 She was pregnant again at the time of her husband’s death. James V succeeded to the throne when he was only seventeen months old, having been born on 10 April 1512.8 This opened up the prospect of a long official minority such as had befallen James I, II and III in the fifteenth century, and had unofficially affected James IV after his accession to the throne aged 15.


James V’s coronation took place at Stirling on 21 September 1513. At the same time, the lords accepted Margaret Tudor as regent for her young son and governor of the kingdom in terms of James IV’s will: ‘he constitute and ordanit quene Margaret . . . his maist derrest spous, tutrix testamentare’.9


Margaret was to retain this position so long as she remained a widow. The prejudice expressed by the later chronicler, George Buchanan, against female governance is quite obvious. His statement that Margaret’s regency was only acceptable due to the ‘scarcity of noblemen’ is not borne out by the council sederunts, nor does his reference to it as ‘the first example of female government among the Scots’ stand up to examination.10 The Auchinleck Chronicle, describing the first meeting of parliament in James III’s reign on 23 February 1461, says: ‘and yai left ye king in keping with his modere ye quene and governing of all ye kinrik. And yairfor ye Lordis said yat yai war litill gud worth bath spirituale & temporall that gaf ye keping of ye kinrik till a woman’.11


Despite this contemporary judgement, Mary of Gueldres proved to be reasonably competent in exercising government. The example more fitting to Margaret Tudor is that of Joan Beaufort, the English princess who married James I of Scotland in 1424. After his death, she may have been intended by James I as regent, but in practice, the nearest male heir, Archibald, 5th Earl of Douglas, exercised this function through his office as lieutenant-general until his death in 1439. Thereafter, Joan’s remarriage to Sir James Stewart of Lorne brought her little advantage in the factional struggle that developed.12


The Duke of Albany


It was perhaps inevitable, therefore, that Margaret’s position as regent would be challenged. She was the sister of Henry VIII, while the nearest male heir, after Margaret’s as yet unborn child, was James V’s first cousin, John Stewart, Duke of Albany. John (or Jehan, as he signed his name) was the son of James III’s younger brother, Alexander, Duke of Albany, who had fled into exile in France in the 1480s after his failed attempt to take the crown himself. His estates had all been forfeited, but the title itself continued to be used by his son, and recognised at the French court. John had been born in 1485 and was a valued supporter of the French crown. He was also already known to the Scots through his contacts with James IV, who had employed his cousin as an ambassador to Rome on a mission with Andrew Forman, bishop of Moray, in February 1511 to try to heal the division between France and the Papacy.13 Despite Albany’s expressions of desire to serve James,14 he had been put off by the king before November 1512. It is possible that Albany was merely writing formally covering a request for his restoration to title (officially) and property in Scotland, on the proposed formalisation of his marriage to Anne De La Tour D’Auvergne.15


Albany’s later record, however, underlines the sincerity of his desire to serve the country of his heritage. These proposals for restoration had royal approval from Louis XII of France in December 1512. This offered a compromise: the restoration could be commuted to a pension of 6,000–8,000 francs a year, ‘so that it may not be said that he comes of too poor a country to give anything to his wife’.16


The request for Albany to come to Scotland was made by the Earl of Arran and Lord Fleming, who were in France at the time of Flodden, having been in command of the Scottish fleet. They wanted him to help prosecute the war, which had been undertaken essentially in French interests. The king, nobles and lieges, ‘war slane et distroyit in batell . . . princapaly in the quarell of france’.17


Louis agreed to send Albany in instructions of October 1513,18 which the ambassador, Antoine d’Arces, Sieur de La Bastie,19 conveyed to the General Council. Albany, however, was not to be sent until his position and duties in Scotland were made clear. His trips to Scotland were always more subject to French relations with England and the other major European powers, than to Scottish desires. Louis wanted to know what influence Queen Margaret was likely to exercise in favour of England, before permitting Albany to go to Scotland. He was too valuable a servant of the French crown to lose to a possible Scottish imprisonment.


The countries that for two centuries had the greatest potential for influencing the Scottish political community – England and France – were now represented in the persons of Margaret Tudor and John, Duke of Albany respectively. The political community was presented with a dilemma concerning which side to support that could not be easily resolved by suggesting that Albany stood for a continuation of war with England while Margaret’s ascendancy would herald a new era of peace with England. In fact, the situation was soon complicated even further when England and France made peace in 1514, with little regard to Scottish interests.


Albany wrote in October 1513 to the queen and council to follow the same policy as the late king for the weal of both Scotland and France. He begged them




to keep in agreement for the sake of the young King and his kingdom, since misfortune from outside may be remedied, but not internal misfortune. It seems therefore that they must be united and abandon all quarrels, for a united kingdom cannot be defeated or subjugated. [De La Bastie] is to beg the Queen to assist in the above matter which touches her more than any other.20




A united front depended on having an agreed policy and that ultimately lay in the hands of the personnel at the forefront of the Scottish government, not as badly affected by Flodden as the Venetian newsletter, or generations of later writers, suggested.21 Flodden was a calamitous loss only in terms of experience. Nine earls were killed in the battle (out of more than twenty men of that rank at that time), among them some of the most active councillors of James IV, including Argyll, Lennox and Bothwell; but of these nine, only two left heirs who were too young to take their fathers’ places at the council table – Bothwell’s heir was about eighteen months and Montrose’s about thirteen years old. Between twelve and fourteen Lords of Parliament also lost their lives – Borthwick and Crichton of Sanquhar are the uncertainties – from a total of thirty men of that rank, and of these only three – Lords Elphinstone, Herries of Terregles and Seton, left under-age heirs. Of the spiritual peers, the losses were more calamitous because of the potential dissent over replacement appointments rather than from loss of experience. The main loss was that of the 20-year-old Alexander Stewart, archbishop of St Andrews, nominally Chancellor, while other vacancies arose in the bishopric of the Isles and the abbeys of Inchaffray and Kilwinning.22


The Scottish Government


A new generation was to grow up quickly seizing the opportunity presented by the decimation of so many of their peers. The major offices of state, however, were hardly affected in the immediate aftermath of Flodden. James Beaton, archbishop of Glasgow, was appointed as Chancellor at the end of September 1513. He was noted as Chancellor in the council sederunt of 29 September,23 and witnessed a great seal charter as chancellor on 2 October.24 Beaton had been a strong advocate of the Flodden campaign, and therefore cannot have been a close ally of Margaret. As the senior living spiritual peer, however, he was eminently suitable to restore the position of Chancellor to one of greater influence after its decline under James IV, who appointed his brother, and, after a hiatus, his illegitimate son, Alexander, archbishop of St Andrews.


Alexander, 3rd Lord Home, continued as Chamberlain, to whom was entrusted the task of pacifying the Borders,25 while Archibald, 5th Earl of Angus, was to act as Justice south of the Forth. Both were survivors of the Flodden campaign. Gavin Dunbar, archdeacon of St Andrews, remained Lord Clerk Register; William Elphinstone, bishop of Aberdeen, carried on as Keeper of the Privy Seal and Patrick Paniter, abbot of Cambuskenneth, continued as Secretary. By 15 October, Andrew Stewart, bishop of Caithness, had been appointed to discharge the functions of Treasurer and Comptroller. The machinery of government did not grind to a halt.


As to personnel at a lower level, almost every area of Scotland had answered the summons, and most lost officials or landowners. In January 1514, the council set out a schedule for the rule of the whole northern area from Caithness to Strathearn and the Mearns.26 Leading figures had been lost, but in addition the wilder fastnesses of Scotland had always offered opportunity for disorder. The council also intended to raise resistance against an insurrection in the Isles where Lauchlan MacLean of Duart had taken advantage of the government’s preoccupations to seize the castles of Cairn-na-Burgh in the Treshnish Isles and Dunshawik.27


The main indicator of such widespread losses is the ‘Acts of the Lords of Council’. The ‘Act of Twizelhaugh’28 had provided that the heirs of those killed in the king’s army during the Flodden campaign should inherit their lands and goods free from the usual feudal casualties of ward, relief and marriage, dispensing with the age of the heir. The disordered state of the Borders and fear of invasion – Lord Dacre related to Henry VIII on 13 November that a raid had been successfully made into Scotland29 – led to the successful petition of Lord Home on 26 November for this ‘Act of Twizelhaugh’ to remain in force during their ‘daily jeopardy and peril’ from the English.30 Much of the daily business of the council in the first year after Flodden dealt with the legal arguments of heirs to those who died on the campaign. The formula of these cases was for the widows to find surety that the estates of their sons would be maintained to their profit until they came of age. There were fifty-five (at least) such cases in that first year and although, naturally, all such cases refer to landowners, as an indicator of widespread losses from the lairdly class they are invaluable. Only five of these fifty-five cases referred to burgesses. Concern was also shown for the younger children of those killed at Flodden, those who would not eventually inherit estates, but for whom provision was necessary out of the profits of the lands during their minority.31


The Register of the Great Seal contains few references to land transfers of this nature but one of the earliest charters of the reign, on 2 October 1513, was to Marion Broun, widow of Thomas Otterburn, burgess of Edinburgh, who was granted for herself, and her heirs, the lands belonging to her husband who had been ‘killed with the King’s father in the field of battle’.32


The change of personnel was, therefore, greater in terms of loss of experience than loss of numbers. Did this new generation change policy? Unsurprisingly, it is hard to distinguish a consistent, national policy followed by a united council, despite the Duke of Albany’s injunction to ‘discuss matters in assembly and adopt the sanest and weightiest advice’.33 Councillors were mostly motivated by self-interest which did not allow for easy choices of pro-English or pro-French; pro-Margaret or pro-Albany.


Relations with England and France


There was no need to take immediate decisions about the question of war or peace with England because the lateness of the campaigning season meant that bad weather reduced any threat of English invasion. Even small-scale raids were likely to be undertaken with little enthusiasm, as a letter of 20 September from Thomas Ruthal, bishop of Durham, confirms. The English were hampered by foul weather and the lack of supplies.34 Later Lord Dacre was able to convey the news of a successful raid into Scotland,35 so the Scots certainly had to prepare defences at the very least. Calls for ‘wapinschawingis’ to be held throughout the realm on 29 October were repeated on 20 January 1514 because ‘noctwithstanding lettres war direct for wapinschawingis to be maid throw out the realme and rycht nocht as yit done tharto’.36 This laxity suggests a confidence that the English threat was not serious to any beyond the immediate area of the Border Marches. It had more to do with the unpopularity of campaigning in winter than active desire for a policy of peace. Meanwhile, no goods or weapons recovered from the dead at Flodden were to reach English hands under pain of treason.37


The first major indication of policy is given in the General Council held at Perth on 26 November 1513. The impressive turnout of fifty-two, including thirty-four laymen and eighteen spiritual peers, confirms the interest which the Scottish political community had in policy-making in the aftermath of Flodden.38 The main point of discussion was the continued alliance with France. The ambassadors sent from France, de La Bastie and the Scotsman, Master James Ogilvy, proposed two articles. First, that the ancient alliance between Scotland and France should be continued, renewed and ratified; and, secondly, that the request for Albany to be sent to Scotland (initially made by Arran and Fleming in France), should be confirmed by all those councillors present. After discussion, the councillors unanimously confirmed the alliance with France which was, ‘of so long standing that they could not consent to violate it’, and they consented to Albany’s homecoming to aid the realm against the English threat with all munitions and men, especially Scots in the French service, who could be spared. To this agreement was added a clause which gives an indication that they may have envisaged an attempt to make workable the scheme of James II’s minority. This was to have a Lieutenant-Governor ruling for a young king who was in the physical keepership of his mother: ‘providing always that the person of the most noble king of Scotland be surely kept now in his young age and after the tenor and dues of the last will and testament of the late king’.39


At this stage, Queen Margaret had not identified herself with any one interest, but it is hard to believe that she would have accepted such a subordinate role, especially as it seemed likely to involve acquiescence in the promotion of further warfare against England. The English were not slow to try diplomatic moves to urge the queen and council against supporting France.40 The council had supported Margaret’s position as defined by the last will and testament of James IV, reflecting a desire to have a figurehead, aloof from the petty disputes of the self-interested ruling class. Less certainly, it reflected a wish to stop Albany sending the young James V to be brought up in France.


The desire of the majority of the council to prosecute the war intensified with the coming of spring. Lord Darcy, Captain of Berwick Castle, reported to Henry VIII on 20 March 1514 that the Scots had attacked across the border and burnt five English towns.41 There was no mention of the anticipated Scottish attack on Berwick itself. In order to maintain pressure on England, the Scots needed French help and this was no longer forthcoming after France concluded a truce with her enemies, comprehending (that is, including) Scotland, in March 1514. By August this had been converted into a full peace with England, sealed by a marriage alliance.


This truce made peace between England and Scotland without the active participation of either. Henry VIII was sold out in his preparations for a renewed campaign in France by his allies, Ferdinand, king of Aragon, and the Emperor Maximilian, who needed little prompting to accept the status quo after Louis XII had assuaged papal displeasure by submitting to the Lateran Council.42 The French king stretched diplomatic credibility beyond breaking point in his instructions of June 1514 by suggesting that he signed the truce with the king of Aragon ‘to relieve the King of one enemy the better to help Scotland’.43 Scottish recovery from the trauma of Flodden would certainly have been better aided by peace with England, than by foolhardy attempts at revenge, even if the latter course appealed to many.


The second effect of the truce was to concentrate attention in Scotland on the possibilities of peace. It would not have been unwelcome to Queen Margaret to have those Lords who supported Albany’s return meet with such a setback, for he could hardly bring aid to prosecute a war which had been ended. The Anglo-French amity was sealed despite Henry’s continued warlike preparations in the summer of 1514, and their accord was incompatible with a continuation of the foreign policy which James IV had reluctantly been forced to accept. The new situation was dictated as much as before by events outside Scotland. Indeed, the possibility that the accord would mean that Henry VIII could settle Anglo-Scottish relations entirely to his satisfaction was not just the talk of wily diplomats,44 nor the hopeful speculation of Ferdinand45 and Maximilian.46 At least as early as April 1514 there was a scheme mooted to Lord Dacre for the widowed Queen Margaret to seal the peace with France by marriage to the widower, Louis XII, whose wife, Anne, Duchess of Brittany, had recently died without giving him a son and heir.47 This scheme prompted Dacre’s somewhat contemptuous retort, ‘If the French king please to marry her, he can have her.’48 With Margaret in France and France as England’s ally, Albany would also have been kept out and who could then have prevented the preponderant influence of Henry VIII?


The practical effects of the truce included a cessation of the Scottish trading rights in Flanders, despite a protest in the name of the king and Margaret for the upholding of a treaty in force for nearly a century.49 Within Scotland, the ruling class remained divided in the summer of 1514, unwilling to join together in accepting Margaret’s direction of government or even to heed Albany’s injunctions to sanity.50 The conclusion that Margaret was not making a point of ‘fostering unity’ is clear from a review of the main actions of the council in this period.


Appointments to Benefices


Most dissension arose over appointments to major benefices, which brought wealth, power and influence to their holders. The disposal of these benefices had long been of the utmost importance to Scottish rulers and James III had succeeded in obtaining a confirmation of the privilege of eight months’ grace in which to make the royal nomination known to the Pope for provision to the wealthiest benefices.51 In late 1513 it was a matter for the queen and council to approve a new archbishop of St Andrews and to fill other positions made vacant by deaths at Flodden. They had to contend with Henry VIII’s influence at Rome, when the English king wrote to Pope Leo X, bringing up claims to supremacy over Scottish benefices which had not been heard for nearly two centuries:




The church of St Andrews was only recently made metropolitan and the archbishop slain in the battle was only the second of that dignity, and his predecessors were always suffragans of the archbishop of York. Begs he will recall the grant of metropolitan honours to that see, and reduce it to the dignity of a bishopric . . . As the affairs of Scotland concern him nearly, begs Leo not to dispose of any of the Scottish bishoprics, rendered vacant by the slaughter of the prelates who were in the battle, armed and without sacerdotal habit, until Henry has expressed his wishes with regard to them.52




This would have been a serious curtailment of Scottish privileges and a threat even to Scotland’s sovereign status had it been answered. In fact, Leo X in reply referred only to Henry VIII’s request for James IV to be given a Christian burial, notwithstanding his death while under excommunication. Leo X allowed this, ‘as it was to be presumed the King gave some signs of repentance in his extremities’.53


The archbishopric of St Andrews, as the primatial and most valuable see, made it the most visibly contentious. Leo X may have been unwilling to entertain Henry VIII’s claims more because he had his own candidate in mind than out of love for Scotland. In fact Leo promoted his nephew, Cardinal Innocenzo Cibo, to St Andrews on 15 October 1513.54 The eventual victor was Andrew Forman, who had been a regular ambassador to France. Besides holding the Scottish bishopric of Moray, he had been promoted at Louis XII’s insistence also to be archbishop of Bourges in July 1513.55 He was recognisable as one of the most prominent supporters of the French alliance and an advocate of the Flodden campaign. His success was due partly to the influence which the Duke of Albany initially cast in his favour, but primarily to the fact that he was able to swap Bourges for St Andrews to allow Leo to give the French post to Cardinal Cibo. In April 1514, Leo X proposed to Albany the scheme which was eventually put into effect.56 Forman’s agreement to this was confirmed by a grant of the coveted title of ‘legatus a latere’ in December 1514,57 but he did not obtain full, undisputed possession until 1516.


All this took no account of the Scots, who had favoured William Elphinstone, bishop of Aberdeen.58 After his death, two other candidates emerged: John Hepburn, prior of St Andrews and vicar-general of the vacant see (and so described as late as January 1516);59 and Gavin Douglas, the provost of St Giles’ Kirk, Edinburgh, and uncle of the 6th Earl of Angus. The qualifications of these two mattered less than their connections and the Douglas candidature was boosted by Margaret’s marriage to Angus. Hepburn had neither French nor papal support, but he probably benefited from a Scottish perception that Forman’s close ties to France would prevent his return during the peace. Forman did not have Albany’s unqualified support60 and the candidature of Hepburn was favoured by influential lords such as Huntly, Crawford, Arran and James Beaton, archbishop of Glasgow, in early 1515 – peers notably opposed to Margaret and in favour of closer French links.61 Margaret favoured Gavin Douglas after Elphinstone’s death and she tried unsuccessfully to raise Henry VIII’s enthusiasm for his promotion in November 1514. At that stage Douglas’s physical control of St Andrews Castle, the archbishop’s principal residence, was threatened by a siege led by John Hepburn.62 By 8 December 1514, Douglas had been ordered by papal mandate to relinquish control of the castle, though presumably in favour of the papally-approved candidate, Forman.63


The dispute over St Andrews overshadows similar controversies, reflecting its pre-eminence within Scotland. It is important in highlighting Margaret’s lack of authority in her first regency because protestations about Scottish privileges carried no weight at Rome after 1513 during her control. There is a record of the approved candidates of the queen and council in letters to Rome of August 1514.64 At that stage, the ailing Elphinstone65 was still the choice for St Andrews; George Crichton, abbot of Holyrood, was to replace him at Aberdeen, and Patrick Paniter, the royal secretary, was to transfer from Cambuskenneth to Holyrood. The bishop of Caithness was to receive Cambuskenneth in commend for life. Gavin Douglas, soon to be setting his sights higher, was to receive Arbroath Abbey; James Hepburn – Dunfermline; Alexander Stewart – Inchaffray; the bishop of Argyll (David Hamilton) – Glenluce; and David Home – Coldingham. The inclusion of several men who were shortly to be prominent opponents of the queen indicates that this was one of the last occasions on which something like a ‘national interest’ prevailed. Significantly, few of these provisions were eventually accomplished. Margaret’s particular concern for the Borders led to her support for a local candidate, Thomas Kerr, against the absentee commendator and important government official, Andrew, bishop of Caithness, for the abbey of Kelso. The material advantage of strong local defence in its exposed position on the Borders helped this provision to succeed.66


The other very protracted dispute stretching on through 1514 and 1515 was over the Preceptory of Torphichen, leadership of the Order of the Knights of St John of Jerusalem in Scotland, a position which carried the lay title of Lord St John’s.67 George Dundas eventually secured his rights, which had already been confirmed in three definitive statements at Rome,68 and he became an active councillor during the governorship of the Duke of Albany.


Margaret’s Control of Government


Margaret’s ability to exercise control over the Scottish political community may have been fatally affected by her early inaccessibility due to her pregnancy. Her son, Alexander, Duke of Ross, was born at the end of April 1514, but by then her lack of control was apparent and Albany was writing by June that, ‘Margaret should make a point of fostering unity. The council and the estates are to be told that Albany writes so often in this strain because of several reports of faction’69 in the same letter where he gave the Scots the recommendation that they use the ‘sanest advice’ in adopting policy.70


Shortly before this, Lord Dacre reported news received from spies in Scotland: ‘Sir, of a surety, there is noder law ne reason ne justice at this day used ne kept in Scotland, but git that git may.’71 Dacre identified a division of the parties in Scotland which corresponds surprisingly well to geographical separation into northern/western and southern/eastern lords. Huntly, Crawford, Lennox, Glencairn and Cassillis with others of the north side of the Forth being opposed to Angus, Morton, Arran, Home, Borthwick, Maxwell, Crichton of Sanquhar and Seton, and other lords from Lothian and the Borders. Those nearest the English frontier were strongest in support of the French alliance.


There is evidence that divisions were not yet inflexible. Despite some seizing the opportunity to settle old scores – and the council were certainly kept busy trying to answer those who called for redress on this account – the council itself could still act together to prevent anarchy. On 31 May 1514, all sheriffs were called upon to execute justice in their bounds.72 Uncontroversial matters such as help for widows of Flodden were still able to raise widespread support. Concern for the defence of the realm prompted the inclusion of the stipulation that those taking royal tacks under these terms had to find a sufficient person to do service in the king’s wars as necessary.73


A further Act of July 1514 enforced the concern for justice. Any encouragement which rumours of disunity in the council may have given to ‘evill disposit personis’ was condemned as fictitious rumour. The king, queen and Three Estates declared they were unanimous in defending the realm from its enemies and that they would ensure justice was administered ‘in the maist extreme wys out throwcht all the realme’.74 The wide-ranging support which this measure enjoyed is clear from the autograph signatures to it, being drawn from both sides in Dacre’s division of factions and representing the collective will of all shades of political opinion. Two days later, an even wider range of councillors signified their assent to Margaret’s continuation as regent: ‘. . . Madame, we are content to stand in ane mynd and will and to concur with all the Lordis of the realme to the plesour of our master the kingis grace, your grace, and for the comon weile, and to use nane uthir bandis now nor in tymes to cum in the contrar . . .’.75


The ‘comon weile’ was a powerful ideal and the Anglo-French amity suggested that those who had supported Albany’s claim to the governorship, particularly Arran and Home, may at this stage have felt it unlikely that he would come to Scotland at all. Margaret was still generally acceptable as a figurehead to the majority, especially as her pregnancy had kept her from active involvement in daily government and her influence with Henry VIII had not yet been proved to be negligible. It was possible to manipulate her to the best advantage of each lord, or so they thought.


It was largely due to Margaret’s own actions that within a month of this agreement, the accord had failed and the political community divided more openly than at any time since Flodden. She may have felt that she needed more practical assistance in running the government, or have determined that she would not act merely as a political cipher. Plans for her second marriage to Archibald Douglas, 6th Earl of Angus, were probably in hand from the early summer of 1514. One of the earliest indications of a rapport between Margaret and the Douglas family, was the appointment of Angus’s maternal grandfather, the 76-year-old John, Lord Drummond,76 as Chamberlain of the royal lands of Strathearn on 1 May 1514. As his account in the Exchequer Rolls reveals, this also carried the significant position of Keeper of Stirling Castle and of the person of the king.77



Margaret’s Second Marriage


Margaret was to be regent while she remained a widow, but the vivacious 24-year-old sister of Henry VIII was hardly likely to remain unmarried for long. She was young and had already proved her capacity to bear sons. (It may also have been noted, however, that of her six children, only two were still living, the elder barely two years old.) Plans which others made for Margaret were all highly speculative, despite her diplomatic use in furthering English policy. Given the later evidence of Margaret’s strong maternal feelings, a foreign marriage, and the separation from her son that it would entail, would not have pleased her. However, as was eventually to prove true, marriage to any Scottish suitor would automatically lower Margaret to the status of her erstwhile subjects, and too closely identify her with one faction. The jealousies of those who lost out in the manipulation stakes could not be underestimated. In fact, Margaret probably did underestimate the strength of opposition to her marriage, though it is hard to credit blind infatuation as the cause of this.


Almost from the moment of her widowhood, Margaret had been talked about as an eligible bride. The Milanese ambassador at Rome reported to his master a conversation with the English Secretary in October 1513: ‘in speaking of the good qualities and beauty of the King of Scotland’s wife, [he] gave a hint that she would make a good wife for your Excellency [i.e. Massimiliano Sforza, Duke of Milan], especially as she is not barren’.78


A marriage alliance between England and the Sforza Duke of Milan may have benefited England, but would have brought no tangible profit to Scotland. English aid to the Holy League had helped Sforza to be restored to his duchy against the claims of the French king. The English were clearly thinking of Margaret as Henry VIII’s sister rather than as James IV’s widow. This plan was never pursued.


A more serious prospect was reported by the Venetian ambassador to England in January 1514. Henry proposed to give Margaret in marriage to the Emperor Maximilian as part of a three-pronged marriage alliance with the Habsburgs. This plan, which was a direct threat to France, included their sister, Mary Tudor, marrying Charles of Burgundy (later Emperor Charles V), and Madame Margaret, the Emperor’s daughter, marrying Lord Lisle, Charles Brandon, who was to be created Duke of Suffolk.79 These three ladies were again mentioned as the most eligible when Louis XII of France became a widower, and Margaret Tudor, with her sons in mind, may have been favoured.80 The marriage market was confused by the truce of February 1514. Although Mary Tudor and Charles, later Charles V, remained potential suitors until early May, at least,81 the disdain with which Ferdinand of Aragon and the Emperor Maximilian had scuppered Henry VIII’s plans for a renewed attack on France and the excuses which they dreamed up to put off the match of Charles, their mutual grandson and heir, to Henry’s sister made an English volte-face likely.82 If alliance with France was to be sealed in time-honoured tradition by marriage, then Margaret was surely the preferable bride from Henry’s point of view. Such a marriage would have sent Margaret to France, while Anglo-French amity would keep Albany out of Scotland, leaving a regency council without amenable allies clearly open to influence from England. The alliance was concluded, the marriage was not. The explanation probably lies in Louis XII’s personal choice of Mary rather than her older sister.


Margaret’s own desires for the qualities of a second husband have been described as ‘a strong arm to carry out her decrees, a firm voice to urge agreement with her policies, a reliable companion to sustain her in adverse circumstances’.83 The selection pool of potential Scottish husbands in early 1514 was hardly wide. Apart from Angus, the only other eligible member of the front rank of the peerage was Arran. Apart from the fact that he was already over forty years old, his chances were blighted by the dubiety of his divorce from his first wife, Elizabeth Home.84


One marriage might have solved all of the problems at once – Margaret to John, Duke of Albany; but this was not possible. Albany was already married and no record of any attempt to obtain a divorce survives (except in unreliable English sources of the 1520s when Albany was involved in furthering Margaret’s divorce from Angus), though this did not prevent the possibility being aired. Margaret attempted to discredit Albany in April 1516, after her flight to England, by claiming that he sent her tokens of marriage.85


Archibald Douglas, 6th Earl of Angus, was probably the same age as Margaret. His parents had married in 1488 and he was their first-born child. He was the heir of the Red Douglas family, which had a long, though not always honourable, tradition of involvement in Scottish government. Also by tradition the family favoured alliance with England. Angus began his political career on inheriting the lands and baronies of his father, George, Master of Angus, who died at Flodden.86 He then inherited the earldom of Angus after the death of his grandfather, the 5th Earl, in December 1513.87 One of his first appearances as a Lord of council was on 3 April 1514 when the business concerned provision for Dunbar Castle, one of the principal castles of the east coast lying not far from Angus’s own castle of Tantallon. Robert Forman, dean of Glasgow, held Dunbar in the name of James IV’s illegitimate son, James, Earl of Moray, but was evidently under threat and repeated a request to the council to aid him in providing necessary goods and men to the defence of Dunbar.88


When Angus first met Margaret is a matter for conjecture, but their courtship must have been relatively brief – especially if it only began after Drummond’s appointment as custodian of Stirling Castle. The marriage took place on 6 August 1514 according to Bishop Lesley: ‘Nocht lang heirefter the Quene was moved to ane sudden mariage, quhilk sho did sore eftirwart repent: for apon the vj day of August, sho mariet Archebald, Erle of Angus for her plesour, without the King of Ingland hir borderis assent, or the counsel of the nobiliite of Scotland.’89


It is unlikely that Margaret married Angus solely ‘for her plesour’. He was the head of the very powerful Douglas family, well-known for its English sympathies, and Margaret needed definite practical support, as opposed to vague goodwill, if she was to exercise anything more than nominal authority.


The efforts made by the young couple to keep their marriage a secret, in order to rally their defences, suggest they anticipated the jealousy of the other lords. Pitscottie states that they married ‘[without] the advyse and consall of the Lordis ffor they knew nathing thairof ane long tyme efter’.90 There was no mention of the marriage in English correspondence until 1 September91 and the likelihood is that the marriage took place in private at Kinnoull Church in Strathearn,92 where Lord Drummond was the Chamberlain. The marriage was certainly not a ceremonial state occasion.


Margaret and Angus: Compromise on Government


The first move Margaret and Angus made in their joint bid for real power was to deprive James Beaton, archbishop of Glasgow, of the great seal, symbol of the chancellorship.93 This was quickly opposed by many influential councillors and the couple were forced to compromise on 26 August, just three weeks after their marriage. The strength of opposition to the exercise of power by Margaret and Angus can be judged from the fact that many of those who only rarely attended the council came at this stage to back the compromise. Sixty-one men appeared in this period out of eighty-four who appeared at least once over the whole year, 1514; over 40 per cent making their only appearance on the council at this time.94 It is clear that there was sufficient resentment to enable Beaton and Lord Home to lead a successful pronouncement of Margaret’s effective deposition from her regency. The marriage had brought no obvious gain to Margaret, but rather played into the hands of her opponents.


The compromise of 26 August had evidently been negotiated beforehand. Neither faction was yet strong enough to obtain outright control – the marriage persuaded a lot of uncommitted lords to prevent Angus from wielding power, not that they wanted Beaton, Home or Arran to do so instead. Margaret and Angus were actively supported by Angus’s uncle, Gavin Douglas, (soon to be their candidate for the archbishopric of St Andrews); grandfather, Lord Drummond; and Lord Ogilvy of Airlie.95 For the Lords of Council the negotiators were David Hamilton, bishop of Argyll; Lord Home, the Chamberlain; George Crichton, abbot of Holyrood; and Gavin Dunbar, archdeacon of St Andrews and Lord Clerk Register. They agreed to impose a temporary ban on Margaret using her powers as regent, until 12 September, and for up to eight days thereafter, to allow full consideration of her rights in the matter. Representatives of both parties were to keep the disputed Great Seal to prevent it being used wilfully by either side. (The seal itself was kept by Gavin Dunbar and the keys were given to Gavin Douglas.)


The most significant clause was the first, in which: ‘the quenis grace with consent of hir husband and Lordis forsaid sall concent that my Lord duk of Albany as governour of Scotland be send now in continent for and in all gudlie haist and sall subcrive now the lettres to be send for him’.96 This is a clear indicator of the strength of opposition to the marriage, otherwise it is hard to understand why Margaret would subscribe to a call for Albany to come to Scotland, especially using the style ‘as governour’. She relied on the fact that Albany had not responded positively in the nine months since Arran and Fleming made the initial approach to him, while the Anglo-French amity might continue to prevent him from travelling to Scotland despite the wishes of her opponents. The seeds of later allegations of Margaret’s perfidy had been sown, however. If she could once agree to call for Albany to come to Scotland ‘as governour’ how could she deny his claim once he was actually in Scotland?


The compromise seems to have held firm for a time with both sides using the respite to rally support. A group of lords convened at Dunfermline including the Chancellor and other government officials; lay peers such as Arran and Home; other prominent Albany supporters including his half-brother; as well as previously irregular attenders like Patrick Hamilton of Kincavil, persuaded by kin allegiance to support this ‘official’ council.


Margaret and her supporters retired to Stirling Castle, an easily defensible stronghold of which Lord Drummond had been Keeper. From there, Margaret sent Gavin Douglas with a commission to object to some of the Lords of Council who were ‘suspect’ to her,97 notably Beaton and the bishop of Galloway. Her opponents ignored this and renewed their call to Albany: ‘The said day all the saidis lordis in ane voce has consentit and concludit that lettres be writin to my Lord duk of Albany, governour of Scotland to cum hame in this realme of Scotland in all possible haist for defence of the samin and for gud reule.’98 On the same afternoon they reiterated the call with the additional desire that Albany bring all the aid he could obtain in money, munitions and men from the king of France as he had previously promised. This was, as Margaret had anticipated, unlikely despite the lords stating that ‘the condiciouns of the comprehension ar undirstand to the saidis lordis of consell to contene rather weir than pece, and tharfor to pray the said governor to provide for defence of the said realme’.99


Margaret had undermined her potential support by looking to peace with England at a time when revenge for Flodden was the more popular sentiment. This was confirmed at the very time that the ‘official’ council issued the above sentiments in a letter written in James V’s name, but whose dating – 23 August 1514 – and tenor suggest that the inspiration came from Margaret and her supporters.100 The letter contained an order to the ‘officer in charge on the borders’, Lord Home, a prominent member of the opposition gathered at Dunfermline, to abstain from hostilities and meet with the English warden for peace.


The Deposition of Margaret: Continued Compromise


The assembly at Dunfermline concluded their discussions by declaring that:




the quenis graice has tynt the office of tutrix of the kingis grace our soverane Lord hir sone, and sall ceis fra the using of the samyn in times cuming and sall nocht intromit with na materis pertening to the crown, and decernis the lordis of counsale to provide tharfor, because sche has contractit marriage and past ‘ad secundas nuptias’ throw the quihilk the office of tutory cessis in hir conforme to the lawis of the realme.101




Margaret’s second marriage changed her status. Her choice of Angus may have helped to increase the support for those who opposed her, but any marriage would have made a difference.


The lords, however, still sought compromise because Albany had given no indication of coming to Scotland. On 21 September 1514 they constituted David Hamilton, bishop of Argyll; Lord Erskine; the prior of Whithorn and Sir William Scott of Balwearie as their representatives to meet with Margaret’s advocates – Crawford, Drummond, Gavin Douglas and Robert Shaw, abbot of Paisley (or any other lords with the queen). It was intended that they should discuss everything other than the decree depriving Queen Margaret from the regency since, they claimed, this was based on an incontrovertible point of law, and not on party politics.


Given the lateness of the year, no-one could expect Albany to arrive before the spring, even assuming that the political climate would then be favourable. The council gave practical expression to their goodwill towards Albany by turning over Dunbar Castle to his servants.102 The actual restoration of Albany to his title and estates, mooted even before James IV’s death, was not yet on offer, but Dunbar, besides being one of the best defensive strongholds on the east coast of Scotland, had been part of Albany’s father’s estate as Earl of March.


Compromise was acceptable to both sides, at least in theory, but in practical terms it may have been effectively impossible to achieve as neither side was willing to give way on certain fundamental points. The Chancellor, Arran, Home and their adherents, who claimed to form the ‘official’ council (i.e. those lords whose acts were recorded in the official record of the Acts of the Lords of Council) were unwilling to retract their decree stating that Margaret had forfeited her right to be tutrix and regent by her second marriage. On the other hand, Margaret, Angus and their supporters103 were not willing to accept that Margaret’s powers as regent had been legally diminished. The period from Margaret’s deposition to the arrival of John, Duke of Albany in May 1515 was marked by impasse.


Margaret’s words and actions in the first few months after her second marriage indicate she was not content to act as a mere figurehead. In particular, the seizure of archbishop Beaton and the appropriation of the Great Seal from his care show the importance she attached to the legitimation of her government.104 Margaret and her opponents were playing for high stakes. Her decision to call a parliament signalled the battle for the support of the uncommitted, even apolitical, lords who might tip the balance one way or the other. Those opposed to Margaret had to make attempts to justify calling her parliament, ‘pretendit . . . without ony autorite or ordour’.105 They even threatened to make a new Great Seal for direction of precepts summoning a parliament to Edinburgh under their control, and for use in the office of Chancery, unless Thomas Ballantyne, Director of Chancery, restored the original Great Seal to their control.106


Professor Hannay noted the differences in summons to ‘parliament’ and ‘general council’ and stated that, for the former, the Quarter Seal (the testimonial of the Great Seal used for this purpose) had to be appended to precepts for parliament. These seals reposed with the Director of Chancery who superintended the necessary writing and distribution of the precepts.107 At this time, the Director of Chancery, Thomas Ballantyne, was a supporter of Margaret.108 Therefore, the importance of control of the Great Seal in legitimising a parliament, and in winning over the uncommitted lords, is clear. It was a powerful propaganda weapon for Margaret, and the opposition tried to ensure that the majority of lords attended their parliament in Edinburgh and not Margaret’s at Perth by renewing the decree of her deposition. The same lords, headed by the Chancellor (Archbishop Beaton retained the style of his office in the official record, even when deprived of control of the Great Seal); William, bishop of Aberdeen, whose last public act this was;109 Huntly, Arran, Argyll and Lord Home, again pronounced Margaret deposed by reason of her second marriage. This time, they ordered the decree to be ‘notifiit and openly proclamit in all public placis throwout the realme quhar it is neidfull’.110


Margaret had protested against the partiality of those who had pronounced her deposition, and had physical possession of the king. She was unable to use this to her advantage, however, indicating that the propaganda war was won by her opponents. By mid-November 1514 she was complaining that the opposition had eventually regained control of the Great Seal (without apparently having had to resort to the expedient of making a new one) and that they were using it, ‘as they were kingis’.111


Efforts to reach an agreement continued to be made. Thomas Hay, provincial of the Black Friars in Scotland, who took on the mantle of peacemaker in November 1514, was unable to make progress. As was only to be expected, Margaret’s supporters took the view that they were in the right and had always acted in the best interests of the public weal, ‘nor scho nor thai dividit nevir thaimself fra the leif of my Lordis nor socht nevir na fremmyt112 way aganis thame’. Rather, it was the opposition who made such trouble that they caused ‘the quenis grace and Lordis with hir to feir that my uthir Lordis ar nocht of gud mynd nor will to heir ony gud wais of concord as thai propone’.113


Despite Margaret’s reassurances about her concern for the tranquillity of the realm, this effectively wrecked any possible compromise. The letter was signed by Gavin Douglas, Angus, Erroll and Glencairn. Douglas employed the style of Chancellor even though Margaret no longer had control of the Great Seal.114


Although the outlook was not promising, a further meeting between the two factions was scheduled for 15 November. For the Lords of the ‘official’ council, the representatives were the bishop of Argyll; abbot of Holyrood; and the provincials of the Black and Grey Friars in Scotland. The credence which they were given suggests what the opposition hoped to gain from the compromise. This included conventional exhortations to remember the ‘gudnes and verite of the quarell’, and the unbelievable, though diplomatic, statement: ‘that nane of my Lordis seikis their particular profit, office nor benefice and ar content to behaf thame as the thre estaitis gadirit sall divis’.115 The basic offer was that, in return for Margaret desisting from intromission with the authority of the Crown, to which, by implication, she no longer had any right, or with royal property or casualties, her dower was to be paid in full. Beyond the somewhat vague offer of remedies to be made by both sides for any crimes committed in the previous few months, no specific mention was made of Margaret’s supporters or of Angus. Margaret was expected to abandon the ‘pretendit’ parliament at Perth and to come, with her supporters who would have attended there, instead to the parliament at Edinburgh. In order to start afresh in an attempt at good government, a general absolution was to be granted to everyone who had been involved on either side. This latest attempted compromise, intended to be discussed at the palace of Linlithgow, was unsuccessful, and no more was heard of it than this credence. Margaret’s letter, written shortly after, speaks only of her adversaries and makes no mention of compromise.


Albany’s Restoration and Plans to Visit Scotland


Albany now approached Charles, Duke of Suffolk, the English ambassador at the French court, with a proposal that he travel to Scotland via the English court. There Albany would take personal charge of mediating a peace to the benefit of all the factions. He offered to leave his wife behind in France to prevent the suspicion that he intended to make his home permanently in Scotland.116 Suffolk’s only reply was that he had no commission to ‘meddle of such matters’.117 Within a few days, Louis XII was assuring Suffolk and his fellow ambassadors that Albany would never be sent to Scotland.118


Albany returned to the earlier theme of requiring proof of the goodwill of the Scots. As yet, no steps had been taken to restore officially his Scottish title or lands, beyond the grant of Dunbar Castle. Even the most ardent supporters of French influence in Scotland were wary of being duped by Louis XII into allowing the full restoration before Albany could physically take up his inheritance. Dunbar was an important inducement and the contract of agreement transferring control to Albany’s representative, de La Bastie, provided for the deliverance of the castle and all that was needed to defend it on 6 December 1514. Some of the associated lands had been given to the Earl of Moray, formerly Keeper, in name, of Dunbar, and legal possession of those lands was not transferred to Albany. The time limit imposed on the contract clearly signalled its use as an inducement – de La Bastie was to restore it if Albany did not arrive by Easter (though in fact he retained it until Albany arrived in May):119


This gesture of good faith was granted in the presence of many of the leading figures in the pro-French party, including Beaton (styled Chancellor); Arran, Home and Albany’s half-brother, Alexander, postulate of Inchaffray.


It is significant in light of later developments that Lord Home should be aware of this restoration of part of the earldom of March, because his great-grandfather had been one of the principal beneficiaries of the forfeiture of the late Alexander, Duke of Albany in 1483, and other members of the Home family had also benefited.120 The restoration of the son of the late Albany to his father’s estates was therefore bound to be a serious blow to Home’s power-base in south-east Scotland. Home was, however, one of the most ardent advocates of Albany’s return, until he actually reached Scotland. Perhaps he deluded himself with the belief that Albany would be satisfied with Dunbar and the formality of his title, without pursuing the practical implications of his restoration. Perhaps, more likely, his rivalry with Angus had been strengthened by the latter’s marriage to Margaret. Their power-bases were dangerously close in the same area of the Eastern March. Later chroniclers suggested that Home supported Albany because he wished to avoid any Scotsman being raised to a more exalted position than his own, specifically fearing the promotion of the Douglases ‘lest Angus’ greatness be an umbrage to his’.121 The control which the marriage allowed Angus to exercise on his wife’s behalf over her dower lands was more threatening to Home’s power than Angus’s exaltation as brother-in-law to the English king.122 These lands included Ettrick Forest, of which the Home family had been bailies, as well as Newark Castle. In 1514 Home had derived a good deal of his revenue from the keepership of Newark and receivership of Ettrick Forest.123


The restoration of Dunbar to Albany did not presage well for Margaret and Angus either, even though it had not been part of her dower. They remained implacably opposed to Albany coming to Scotland: ‘the enemy trust entirely to the coming of Albany. If he arrives before Henry’s army, some of her party may incline to him from dread’.124 Margaret asked for her brother’s aid in terms of an army, or, at least, in money. She claimed to be spending ‘a thousand’ a day in wages, though without specifying pennies or pounds. She also claimed that Home was the leading light in the opposition and wanted English raids to keep him preoccupied in protecting the Borders.


In fact, Margaret had not, as yet, any real need for money. It was only much later that she revealed to Henry VIII that she had received from James IV before his departure for Flodden, ‘18,000 crowns of weight’ sent by Louis XII of France to help prosecute the war against England. She spent most of this before finally fleeing from Scotland in October 1515.125 Despite considerable outlay, she had gained little authority in Scotland. She had tried to obtain papal sanction for Gavin Douglas’s promotion to St Andrews,126 only to hear of his servants being besieged in the bishop’s castle at St Andrews by his rival John Hepburn. Margaret was even in danger of being besieged herself in Stirling Castle since the opposition recognised that her major strength lay in physical control of her sons. She recognised that if separated from the king, it might be impossible to deny the will of the opposition and so in her letter to Henry of 23 November, she devised a code: ‘and gif my party adversare counterfettes ony letteris in my name, or giff yai compel me to write to zou for concord ye subscription salbe bott yus Margaret R and na mare . . . signed: Your loweing suster, Margaret R.’127 Margaret thus devised a method of denying compromise, because she could invalidate any document displeasing to her which was likely to be sent to her brother.


Lord Dacre confirmed that she was in serious difficulties just a few days later. She had been compelled to leave Stirling Castle and had been taken to Edinburgh by men under the command of Arran and Home. She was received by Beaton and the rest of the council: ‘albeit whenas thay had her there thay yode clear from her ways, and so she withdrew herself, be wisdom, from Edinburgh to Striveling, on the said Thursday, and the Earl of Angus with her’128 (i.e. no compromise could be effected and she was able to escape back to Stirling). The impasse therefore continued.


Albany had sent March Herald to obtain Scottish ratification of their comprehension in the peace treaty between England and France. Since this was the only practical foreign policy, it was probable that the factions in Scotland would remain bereft of aid from either England or France. Thus the stage was set for a new group to rise up and challenge the existing factions. In January 1515 a group of lords from the west of Scotland made their bid to seize what power they could in their own area.



The Western Rebellion


Dumbarton Castle was one of the key strongholds in the west of Scotland and its possession had always been of great importance to Scottish kings. It had been associated, traditionally, however, with the Earls of Lennox and had at one time been the principal base of their earldom.129 In 1455 it was included in the Act of Annexation of lands to the Crown which was intended to prevent alienation of lands from the royal patrimony.130 Dumbarton had been the centre of a previous western rebellion, seized in 1489 by John, 1st Earl of Lennox (of the Stewart line),131 his son and Lord Lyle. Even after Lennox’s involvement in disputes over its control in 1515 and 1516, his family continued to be closely associated with Dumbarton as keepers of the castle.132


This 1515 rebellion was probably about local control. It was directed against Margaret and Angus, but almost equally against some members of the ‘official’ council. Those involved included Arran; Lennox (his nephew) and Sir John Colquhoun of Luss, the husband of Lennox’s paternal aunt. Others involved included Glencairn and his son William; Patrick Colquhoun; John Logan of Balvey and two of his sons; George Buchanan of that Ilk; and William Stirling of Glorat.133


This may even have been an attempt by Arran to establish some sort of claim to the regency for himself. He was the nearest male heir to James V who had actually been born in Scotland. Given the inconstancy which Arran displayed throughout the minority,134 this suggestion can’t be refuted by noting that Arran had been one of the first to urge Albany to come to Scotland. Despite Lord Fleming’s assurances in a letter of 11 December 1514 to worried French sympathisers in Scotland that ‘the Duke is the same man as ever he was, and will not fail his friends who bide at his opinion, as ye have ever done’,135 there had been no word of preparations for his coming to Scotland. Arran may have derived impetus from the calculated possibility that Albany might never be freed from his commitments in France, and he certainly had no love for the idea of Angus’s advancement, as his presence in the councils which deposed Margaret in September 1514 confirms. Equally, it is hard to credit the idea that Arran would accept a subordinate role to Lord Home. He would have been galled by Home’s assumption of the leading role in the council, and irritated by the suggestion that Home was more of a friend to France than he was. (Margaret complained in her letter of 23 November 1514 that in claiming a valuable escheat of bastardy for himself, Home acted ‘as if he had sole authority’.136) Pitscottie may not have exaggerated too much in having Home assert that he would bring Albany to Scotland even if no-one else would consent to his coming.137


The Western Rebellion was directed then against everyone else and in favour only of the personal advancement of its participants. Arran hoped to assert claims to be the most important person in Scotland with influence in the council to match, while Lennox revived the ancient claims of his family to Dumbarton Castle in an attempt to forestall its grant to the French, as Dunbar Castle, the principal stronghold of the east coast, had been. (The importance of Dumbarton in strategic terms was recognised in exactly this fashion on Albany’s departure from Scotland in 1517.138)


There were two strands to the Western Rebellion – an ambush of Angus and the assault on Dumbarton Castle. The former took place, according to Margaret’s secretary, James Inglis, on 11 January 1515.139 Arran laid an ambush with 600 men, but Angus escaped because a scout had been forced to reveal all. It is probable that the attack came after that on Dumbarton, not before (and Bishop Lesley placed them in this order),140 because Angus made no attempt to warn the Keeper of Dumbarton, Lord Erskine, who was one of Margaret’s supporters.141 The details of both attacks are obscure, but the success of that on Dumbarton is clear from the later remissions granted for involvement in its capture. Surprise was probably a key factor in winning control because the castle does not seem to have been taken by force and the later actions pursued by Lord Erskine against Sir William Stirling of Glorat rule out treachery on his part. The use of artillery is not mentioned anywhere and would surely have taken much longer to have an effect, while there are no subsequent accounts for restoration work.


There were lesser actions associated with the Dumbarton attack. Later remissions mention the destruction of the gate and door of the tower of Greenock and other buildings belonging to the lordship of Kilwinning Abbey,142 which was held in commend by Chancellor Beaton. Although the temporalities were only confirmed to Beaton on 10 March 1516,143 he had first been granted rights by Leo X on 9 January 1514.144 The attack there was a sign of hostility towards Beaton.


The attack on Dumbarton had later consequences when Lord Erskine pursued Sir William Stirling of Glorat before the Lords of Council in a case which was heard in January 1517.145 Stirling had benefited in the short term for his assistance to Lennox including being granted the office of Captain and Keeper of Dumbarton Castle for life.146 Stirling did not fall out of favour with the government immediately after Albany’s arrival. A letter of 19 March 1516 subscribed by the governor’s own hand, ordered payment to him, as Captain and Keeper of the King’s Castle of Dumbarton, of a yearly pension of £40 Scots.147 In July of the same year the account which he had rendered as Custumar of Dumbarton and Lowis included the first payment of £20.148 He was still further rewarded in September 1516 by the grant of a gift of wardship in certain Lennox lands in Dumbartonshire.149


Nevertheless, Erskine later won his case on 22 January 1517 to prove that he had been illegally deprived of control of Dumbarton, when Stirling did not appear to defend the action. Surprisingly, Stirling continued thereafter to serve as Custumar of Dumbarton, and, more remarkably, to receive the pension granted by Albany for his service as Keeper of Dumbarton Castle.150 He continued to be excused from accounting for the period from July to December 1514 because Erskine had been in control of the customs during that time. Erskine was called to answer for this missing period but still had not been successfully pursued by March 1521.151


Erskine never regained direct benefit or interest in Dumbarton, despite the judgement against Stirling. Instead, Albany eventually put it in French hands to be held securely in his absence under the command of Alan Stewart, Captain of Milan, as Captain.152


The Western Rebellion was successful in winning control of Dumbarton, though not in capturing or killing Angus. Arran did not stop attending the ‘official’ council. He was present on both 25 and 26 January 1515 while none of the other recent rebels attended. James Hepburn, postulate of Dunfermline, came from Margaret’s faction to argue against his deprivation from Dunfermline, which the ‘official’ council was debating with regard to the provision of Andrew Forman as commendator (and archbishop of St Andrews).153 Arran was playing a dangerously duplicitous game. He, personally, took part only in the ambush of Angus, while giving tacit support to Lennox. If the Dumbarton escapade had backfired he could still have claimed to be acting in the interests of the ‘official’ council. There may have been a danger of losing everything, but the stakes were high. When Arran, Lennox and others considered that Albany was unfamiliar with Scotland, its customs, and probably even its language, and that he would take time to be able to govern well with Scottish advisers, the desirability of arguing from a position of strength is evident. The career of Stirling of Glorat after Albany’s arrival proves that boots on the ground could mean a lot.


Lesley later said of this time, ‘everyone preassed to tak sic possessione as thay mycht obtaine, principallye of that was lyand nearrest unto thame’.154 Before Albany’s arrival in Scotland, no-one could have foreseen the success with which he would be able to govern so the ‘git that git may’ policy had clear attractions.


Margaret and Angus’s Supporters


Despite the threats to Angus from both Arran and the pro-French council, his and Margaret’s cause was not declining in support. On the contrary, both Gavin Douglas and Margaret’s secretary, James Inglis, reported that the Earl of Huntly, the most prominent lord in the north of Scotland, had joined Margaret’s party (Inglis adding that the Earl Marischal also joined their cause). This is borne out by a letter in favour of Gavin Douglas’s claims to the bishopric of Dunkeld of 20 January 1515, which was signed by leaders of Margaret’s faction, including Angus, Crawford, Erroll, Huntly, Glencairn and others.155


George Brown, bishop of Dunkeld, died on 14 January 1515,156 and the news quickly reached Margaret’s faction. She gave the Crown nomination to her husband’s uncle, Gavin Douglas, then provost of St Giles, and also pursuing claims to the archbishopric of St Andrews and the Abbey of Arbroath. Despite later being chastised for seeking promotion with English aid, Gavin Douglas successfully obtained the bishopric of Dunkeld.


In fact, the threats to Angus and his supporters were not sufficiently serious at this time for him to need English rescue plans. Dacre had proposed moving the queen and her family to a refuge in the Borders,157 while Adam Williamson suggested that they might need sanctuary within England,158 but neither proposal was followed up. The safe conducts issued in January for one year to Gavin Douglas, Angus and Lord Maxwell,159 were not needed either, although they indicate that escape to England was a possibility if all else failed. Margaret would have welcomed this, if she could bring her children with her: ‘but God send I were such a woman that might go with my bairns in myn arm, I trow I should not be long fra you’.160


In Albany’s continued absence, the alignments within Scotland never coalesced sufficiently to allow one faction to gain dominance. The ‘official’ council may have claimed to act for the whole country but the amount of support on which the Douglases could rely, and the numbers involved in the seizure of Dumbarton in the west, meant that they were unable successfully to deprive Margaret of her children, and so long as she retained control of the king, she was in a very strong position, as she recognised in the letter quoted above.



Accession of Francis I of France:A Change in Anglo-French Relations


The death of Louis XII of France and the accession of Francis I on 1 January 1515161 effectively changed everything for the Scots. Although Francis would, within a year of his accession, renew the Italian wars begun by his predecessors in 1494, the year of his birth, gaining a stunning victory over the Swiss at Marignano on 13 September 1515,162 he started by aiming to confirm the peace and avoid causing alarm to the English.


In March 1515, Francis sent Ambassador Jean De Plains with not merely the usual assurances of French goodwill – the vague, diplomatic rhetoric about not forgetting the services rendered to France by the late king of Scots, and unlikely promises to send aid if England did not keep the peace – but a definite commitment to send Albany to Scotland to give them advice and tell them of French intentions.163


Louis XII had not been prepared to risk wrecking his hard-won arrangement with England by sending Albany to Scotland.164 Francis, however, believed the benefits of Albany’s intervention in Scotland would outweigh the risk of strained relations with Henry VIII. The English ambassadors in France conveyed Henry’s offer of peace to endure for both Henry’s and Francis’s lives covering Scotland as well. This would explicitly keep Albany away from Scotland. But as Francis was almost certainly already contemplating the renewed attack on Italy which would render such a peace worthless anyway, his reply was not too reticent. He had promised the Scots to send Albany and he could not now stop him with honour.165 English protests, often later repeated, were here first fully rehearsed. They urged: ‘that he was the most suspect person that might be sent for the surety of the two young princes and the Queen, for he not only pretended title to the crown of Scotland, but also he was called thither by the young King’s adversaries and also makes himself party with them’.


In fact, Francis had already included in his instructions to De Plains a request for the younger boy, Alexander, Duke of Ross, to be sent to be educated in France.166 He obviously saw no reason to detain Albany through fear of his removing either of the two children.


Francis also needed time to complete his preparations for the renewal of war. As always, Scotland was an easy sacrifice to make to ensure English quiescence, though this time it proved unnecessary. The French Chancellor, Antoine Duprat, made a proposal to the English ambassadors to delay Albany for a further three months, if in the intervening period Henry would give no aid to Queen Margaret and her party. The Chancellor was informed that this was outwith the terms of the ambassadors’ authority. They added that it was only natural for Henry not to allow his sister to be ‘oppressed’.167 Even though Henry had done nothing practical to aid Margaret, he was not going to rule out such support if it became in his interest to do so.


The peace had been agreed to continue until one year after the death of the first of the two sovereigns and was, therefore, due to lapse on 1 January 1516, one year after Louis XII’s death. Despite this, the pro-French supporters in Scotland now looked to Albany to bring money and men to prosecute war with England. It was to be the great irony of Albany’s relations with the Scots that when they wanted to attack England, his brief was to restrain them, while the same enthusiasm had completely vanished when it came to encouraging the Scots to attack in the French interests in the 1520s. Now, the French were perfectly willing to ditch Scotland’s wishes if that better suited French foreign policy. If the Scots went ahead and invaded England or committed any hostile act, ‘with a force exceeding 300 horse, and with the consent of the ruler for the time being in Scotland, the aggressors were to be held common enemies, and not comprised in this peace; but should the invasion take place without the consent of the aforesaid ruler, compensation and restitution were to be made’.168 The latter clause allowed a useful safeguard that the Scots could potentially exploit, since in the absence of Albany, there was no-one strong enough to be solely considered ‘the ruler for the time’, and so responsibility could always be disclaimed.


The renewed peace was to be proclaimed on 15 May 1515. This was welcome not only to the pro-French sympathisers who had been guaranteed Albany’s return by Francis I, but also to Margaret’s supporters, who had always thought that peace with England was the most obvious way forward for Scotland. The letter sent in James V’s name to Francis accepting comprehension in the peace was witnessed not only by long-term supporters of the ‘official’ council such as the Chancellor, bishop of Argyll and Lord Home, but also by Arran and members of the opposing faction, including Angus, Erroll and James Hepburn, postulate of Dunfermline.169


Nevertheless, it was not to a country whose ruling class was united, or willing to sink their differences and welcome the Governor, to which Albany came on 16 May 1515.170 There had been no compromise agreed since the council had met to depose Margaret from the regency in the previous September. There is every likelihood that a parliament met at the end of February or early in March which was unsuccessful in obtaining agreement on any policies: ‘and because thay cold nocht aggre amangis thame selfes contiewit it to the hame cuminge of the Duke of Albany’.171 The Records of the Parliaments of Scotland contain a reference to a parliament held on 8 May 1515, just over a week before Albany’s arrival, but its only recorded business was the restoration of Andrew Heriot of Traprain to his heritage, annulling a process of forfeiture led against him.172


Albany faced the task of obtaining peace in Scotland through the combination of force and moderation. A start, at least, had been made by the acceptance of the peace with England and Albany moved from Dumbarton, where he would no doubt be made aware of Lennox’s hold on the castle, to Glasgow, where he confirmed his own acceptance of the peace, as protector of the Scottish realm.173 On 26 May he entered Edinburgh to take up the challenge of government.174









CHAPTER 2


John, Duke of Albany: The French Interest, 1515–1517


Albany’s first visit to Scotland represented the apogee of his success as governor and regent for James V. Widespread initial acceptance of his role, reflecting the expectation that he would act as a figurehead in the way that Margaret had, latterly, proved unable or unwilling to do, was followed by several challenges to his leadership. Having overcome those challenges, Albany was able to provide the good government – stability, security and justice – that the Scots wanted. A contemporary tribute to his success was paid by the Venetian ambassador at Henry VIII’s court when he wrote that Scotland was ‘as much under Albany’s control as if he were King’.1 Mostly, that was what Scots wanted. Albany’s Council was dealing with a multitude of civil causes, and showing strength in international relations. This provided good and settled government.


Arrival and Intentions of Albany


The desire of Albany’s supporters in Scotland for stable governance was shared by the French king, Francis I, in order to maintain Scottish support for France. His initial welcome was encouraging, with broad-based acceptance allowing the first parliament after his arrival, in July 1515, to confirm his de facto restoration as duke, and his position as protector and governor.


This good beginning was challenged by the necessity of removing the king from the physical control of his mother, and by the active opposition of Queen Margaret, Angus, Home and, later, Arran and other western lords. The first year of his governorship required Albany to mount a vigorous defence of his authority to prevent the crumbling of Scottish government, either into anarchy or into English control. In this period, a marked difference existed between the appearance and the reality of the effectiveness of Albany’s government. On the one hand, the hearing of judicial cases before the Lords of Council flourished. There was a clear perception that land disputes, claims against theft and kid-napping and feuds could be redressed satisfactorily by the attention of the lords in the Session. Albany could undoubtedly rely on the support of a majority of the ruling class to help him carry out his duties as governor with wisdom and moderation. On the other hand, the strength of opposition to Albany should not be underestimated, even if it was concentrated in only a minority of the ruling class and in certain geographical areas – notably the Eastern March in the autumn of 1515 and around Glasgow in the first two months of 1516. Albany was forced into a diplomatic juggling act to keep the Scottish government going and to answer English charges against his right to rule in order to prevent their abrogation of the peace which Francis I was so anxious to maintain. This diplomacy became even more important after Francis I’s spectacular victory at Marignano over the Swiss in October 1515 announced him as a major player on the European stage.


To a great extent, Albany’s initial success was due to his arrogation of the royal powers which resided in an adult king. He had to tread a fine line between those favoured in the distribution of land, offices of state and benefices, and those powerful enough to cause trouble if their expectations went unsatisfied. At the same time, he laid himself open to claims, which the English never ceased to voice, that what he really intended was to seize the throne for himself. Albany was never an overtly ambitious man and this helped him to overcome such accusations. Such suspicions were not confined to Englishmen, though the writer John Major was hardly an unbiased observer since his purpose in writing was to argue for the union of England and Scotland. Albany was the most visible obstacle to this so Major gave warning of Albany’s hidden ambitions.2 The most notable arrogation of royal power was the declaration of August 15153 that all summons of treason raised by the governor were to be reckoned as if they had been sent out from the king at his perfect age. The Lords of Council pronounced this at the height of Lord Home’s opposition and he and his brother alone were to feel the full terrible effects of this decree.


The exceptional nature of the use of extreme justice on peers or other prominent members of the political community cannot be overemphasised. The executions of Lord Home and his brother in October 1516 were the only such examples in Scotland between those of John, Earl of Mar in 1479–804 and Sir James Hamilton of Finnart, Arran’s bastard son in 1540.5 Violent death was common, but execution after legal judgement was not. This moderation in Scotland is in strong contrast to the zeal with which the early Tudors used judicial murder to rid themselves of potential nuisances.6 What heinous crime, therefore, had Lord Home committed to merit execution? John Major’s suggestion, a few years after Home’s death, ‘that there is naught more perilous than unduly to exalt great houses, and most of all if their territory happen to lie in the extremities of the kingdom’7 is not a convincing answer, for his other examples of such dangerous men did not suffer legal execution. The Earl of March8 and Lord of the Isles9 were only forfeited, while one Earl of Douglas was murdered without any pretence of legality and his successor was forfeited.10


Later chroniclers preferred more lurid explanations: from Pitscottie’s tale of evil counsel, with Prior John Hepburn of St Andrews as a proto-Iago poisoning Albany’s mind11 to Buchanan’s repetition of the legend that James IV had escaped from the battlefield of Flodden only to meet his fate in the Merse.12 The charges against Home – whether of involvement in the death of James IV or not acting with sufficient élan on the battlefield to save his countrymen, are not proven at best. The possibility that Home and his brothers were examples to the rest of the nobility is quite strong and is supported by the prominent display of their heads over the tolbooth of Edinburgh. Unquestionably Home had treasonably intrigued with England to destabilise the Scottish government – a government which he may have later repudiated but which he accepted both before and after Albany’s arrival. Home received remission for his treasons in April 1516, but his renewed conspiracy forced Albany to act to secure his government warning the rest of the ruling class that there was a line beyond which ultimate forgiveness was no longer possible.


Albany’s government in the period 1515–16 can ultimately be deemed a success because he was still in office, having overcome the severest challenges, at the end of 1516. He enjoyed the unwavering support of some lords, principally those who had formed the ‘official’ Council in the period from September 1514. Equally his opponents missed an opportunity by not opposing him before he could become established.


For the brief period immediately after Albany’s arrival in Edinburgh, the sederunts of the council are consistently higher than at any other time in the first few years after Flodden. Significantly, the average attendance of forty-six for those first four days, 30 May to 2 June, was well above the average of the divided council of September 1514 which had deposed Margaret (which had struggled to muster the support of thirty lords). The council immediately after Albany’s arrival consisted not only of such regular attenders of the ‘official’ council as Chancellor Beaton, John Hepburn, prior of St Andrews and Lord Home (not yet alienated), but also some of its most recent opponents including Angus, Glencairn and latterly, Huntly, Marischal and Erroll, as well as some of the disaffected western lords – Lennox, Eglinton and Arran.13


The councillors selected on 31 May represented a wide spectrum, among them the bishops of Galloway, Caithness and Argyll, the prior of St Andrews, abbot of Holyrood, postulates of Dunfermline (James Hepburn) and Arbroath (Gavin Douglas); the Earls of Arran and Eglinton, Lords Borthwick, Ruthven, Lindsay of Byres and the laird of Balwearie,14 together with Angus, Lennox and Home (the Lord Chamberlain) from time to time.15


This unity may simply reflect the desire to win influence at the start of Albany’s governorship. There is no real reason to doubt the authenticity of claims that Albany was unfamiliar with the Scots language and customs.16 He was a ‘foreigner’ in that sense who would not have used Scots in his daily life in France. Even his previous contact with Scotland had been conducted in the diplomatic languages of French17 and Latin.18 The coalition of the disparate elements of the Scottish ruling class lasted long enough for Albany to be restored effectively as duke in the parliament of 12 July 1515 and for him to be able to describe the later rebels as traitors who had forsworn their bodily oaths given to him. He was similarly in a strong position with regard to Queen Margaret, because she could not deny that she had subscribed to the call for Albany to come to Scotland in the previous August,19 which had specifically accorded him the title of ‘governor’. Margaret’s later regret at having made such an agreement lends weight to the belief that this was a measure to buy time at an awkward juncture for her supporters and that they, at least, never expected to see Albany in person at the tolbooth of Edinburgh.


The record of the parliament of July 151520 is not very detailed but its activities can be pieced together from various other descriptions. On 11 July, the Lords of Council agreed that on the following day Albany should come into parliament wearing the coronet and mantle of a duke with the sceptre to be borne before him as a sign of his right to govern and the sword as a sign of his right to give justice.21 This procedural point is significant because it makes clear that the lords sitting as a council already considered Albany to be duke, and did not need prior parliamentary sanction. Similarly they reckoned that he was already governor by right of being the nearest male heir of the king, and so needed no parliamentary election or approval. Some of those lords who endorsed this arrangement were very shortly afterwards to rebel. In his description of the event, Lord Dacre confirmed ‘the sword was borne before Albany to and from the parliament by the Earl of Arran, and a coronet set on his head by Angus and Argyll, and he was appointed protector till the King came to the age of eighteen at length’.22


Albany’s position was strengthened by the giving of bodily oaths to support him as governor by the lords. The French ambassador to Scotland, Jean de Plains, writing to Wolsey, stated that Albany was received with such joy on his arrival in Scotland that the lords gave their oaths of allegiance before he had even disembarked from his ship.23 There is some corroborative evidence that oaths were taken and homage given individually, even before parliament met,24 but the formal place for such actions was in a ceremony in parliament. Albany later answered charges brought by Queen Margaret, saying that: ‘the “tutele” of the King and his brother and the government of the kingdom have been settled by the unanimous voice of the Lords and the estates, including those that are now traitors, as the Queen understands, in whose presence Angus, Home and others made bodily oaths’.25


The emphasis laid by Albany on his actions being the will of the estates and not his own personal desire, is common in his early correspondence. The indications are that although Albany was anxious to have the fullest powers of his office as governor, he was always equally concerned to preserve an image of legality. De Plains told Wolsey that the ceremony was contrary to Albany’s wishes. In private, he must have recognised, however, that all the symbols of power he could accrue would help to project his image as the real authority in Scotland. He needed to be accepted, as Margaret had latterly proved she could not be, as being above the petty disputes over which he claimed to arbitrate.


His restoration to title and lands was a ‘de facto’ acceptance because there was no formal ‘de jure’ charter of his restoration.26 The lords signified their belief that he was Duke of Albany by according him the mantle and coronet of a duke, and later, when the troubles of the first fifteen months had been weathered, by confirming his position in the succession to the throne, thereby disregarding the obstacle of his father’s forfeiture.27 The restoration to lands was not taken to its full potential. There is no record among the sasines in the ‘Libri Responsionum’ of Albany being given possession of his lands.28 The castle of Dunbar had already been placed in French hands in Albany’s name,29 though the earldom of March remained with Queen Margaret as part of her dower lands. It is possible that the disposal of Lochmaben Castle, Dumfriesshire, also forfeited from Albany’s late father, was directly in his personal gift when he granted its captaincy and keepership to Robert, Lord Maxwell on 28 October 1516.30 It made sense to put it to the use of the Warden of the West Marches and may also have been a useful grant to reward loyal service in the wake of the Home executions. Either way, Albany himself did not receive any revenue31 in his capacity as an earl or duke, but only as governor and that came from royal income.


The Practice of Government Prior to Active Opposition


Albany was therefore in control of government and justice in theory. He quickly restored some measure of ‘normal’ government. The Session for civil case judgements was held from 4 June to 1 August 1515.32 Albany’s regular physical presence in the council chamber (he appeared on sixteen out of thirty-one recorded meetings) improved the perception of his government’s impartiality. A flood of cases was now heard. Redress was once again perceived to be possible without resorting to private vengeance to overcome the partiality of the council. In one example, Janet Paterson, widow of the late Provost of Edinburgh, Sir Alexander Lauder of Blyth, had the former judgement she had obtained against William Cockburn of Scraling renewed. He had ignored previous injunctions to stop interfering in her possession of the lands of Roberton. Now Janet presumably felt the chances had increased that if he continued to defy the lords, they would be able and willing to act in her favour.33


Major disputes over benefices were brought and settled before the council, including the appointment of Andrew Forman as archbishop of St Andrews (after a period of detention at his priory of Pittenweem in Fife); and of Gavin Douglas as bishop of Dunkeld. Settlements were reached to resolve appointments to the preceptory of Torphichen, the abbey of Glenluce and the collegiate church of Restalrig. Rarely were such disputes settled as amicably as that between Master Patrick Coventry and Master John Douglas over Restalrig. The former was to be dean (as such becoming a regular member of the council), but he would remit all the profits which the latter had received in return for the renunciation of all his claims.34


The disputed succession to St Andrews, the wealthiest and most influential see in Scotland, had essentially been settled by Pope Leo X in November 151435 but appeals against this by Chancellor Beaton (archbishop of Glasgow) and John Hepburn, prior of St Andrews continued to occupy much time on the Session. Forman’s ultimate success was always likely as he had backing in Rome and France and it only remained for him to win over enough of the Scots for his promotion to be assured. The council was, however, hostile – on 3 March 1515 the lords had all agreed, with the exception of Chancellor Beaton, to an appeal made by John Hepburn, prior of St Andrews against Forman’s bulls on the grounds of infringement of royal privilege.36 The exception of James Beaton is significant since he had ambitions of his own. Letters were sent to the Pope immediately following the appeal accusing Forman not only of unjustifiably trying to obtain St Andrews, but also of the distinctly anti-French charge of having been the cause of conflict between Henry VIII, Louis XII and James IV in 1513. Forman had been one of the principal voices urging Scotland to give succour to her ancient ally, France, by an attack on England. The lords claimed that he had been justly condemned as a rebel and exile who was unworthy of office or benefice.37


OEBPS/images/f00IX-01.png
ﬂsx Andrews

Falkland o

" o

Tantallon

B 20)
(1526 Edinbursh " coygingham |

LPEASTER

- MARC.
Caste

astle o 1523)

Melrose )

Y MWark, &
Castle

as13)

Berwick-upon-Tweed

(1526)

. MID
\ MARCHES
S/

i WESTERN
MARCHES

0 20km h
L8






OEBPS/xhtml/nav.xhtml


 

Contents





		Cover



		Title



		Copyright



		Contents



		List of Plates



		Acknowledgements



		Abbreviations



		Map



		Genealogical Table



		Introduction



		1 Margaret Tudor: The English Interest, 1513–1514



		2 John, Duke of Albany: The French Interest, 1515–1517



		3 The Hamiltons and the Douglases: The Scottish Interest, 1517–1521



		4 Albany Again: The European Interest, 1521–1524



		5 Attempted Compromise: The Scots in Control, 1524–1525



		6 The Douglas Ascendancy, 1525–1528



		7 The Sources



		Conclusion



		Notes



		Bibliography



		Index



		Picture Section











Guide





		Cover



		Title



		Start











OEBPS/images/cover.jpg
" THE MINORITY OF

[AMES V

SCOTLAND IN EUROPE, 1513-1528

K%N EMOND





OEBPS/images/f00IV-01.png





OEBPS/images/title.png
THE MINORITY OF

JAMESV

SCOTLAND IN EUROPE,
1513-1528

%
KEN EMOND

bk

JOHN DONALD





OEBPS/images/f000X-01.png
James V and his family

James |l m. Mary of Gueldres
d. 1460 d. 1463

Mary m. James, Lord Hamilton
d.cl488 d.1479

Alexander,
2nd Lord Home d. 1506

James, m. Elizabeth Home Alexander,
Earl of Arran 3rd Lord Home
d.1529 ex. 1516

Elizabeth m. Matthew,

(r.1437-60)

James Il m. Margaret
d.1488 | of Denmark
(1.1460-88) |  d.1486

James IV m.(1) Margaret

2nd Earl of d. 1513 Tudor
Lennox (r. 1488-1513)
d. 1513
John,
3rd Earl of Lennox
d. 1526
James V
b.1512
(r.1513-42)

Names in bold are key characters in the book, active in the minority of James V.

Alexander, m. Agnes
Duke of Albany | de la

diss. 1528  Douglas,

d. 1485 Tour
d. 1512
John,
Duke of Albany,
b.c.1485

Archibald

6th Earl

of Angus

Henry
Stewart,

Lord Methven





